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از هند تا امريكا در جستجوى منافع پسته ايران

گزارش كميسيون بازرگانى از بازار  پسته  در هند

ــته ايران،با حضور تمامى  ــه هيأت مديره انجمن پس سى و سومين جلس
اعضاء و 3 ميهمان؛ آقايان :حسين اميرى خامكانى نماينده محترم مردم زرند 
ــلامى، موذن زاده از انجمن حمايت از توسعه كرمان،  در مجلس شوراى اس
بنى  اسدى مدير عامل پرورشگاه صنعتى كرمان، در تاريخ 88/10/26 در دفتر 
تهران تشكيل شد.اهم مسايل مطرح شده و شرح مصوبات اين جلسه كه بندهاى 2
ــته شده، به  شرح ذيل به  و4 آن به نظرخواهى از اعضاى گرامى انجمن گذاش

ادامه در صفحه 3آگاهى خوانندگان عزيز مى رسد:

كميسيون بازرگانى انجمن در بيستمين جلسه خود كه در تاريخ 88/11/3  
تشكيل شد،  به بررسى بازار پسته ايران در هند پرداخت.

در اين جلسه وابسته بازرگانى ايران در هند نيز حضور داشت.
ــال هاى اوج  ــته ايرانى در س هند با حدود 8 تا 10 هزار تن مصرف پس
مصرف بخش كوچكى از مصرف خود را مستقيماً از ايران و بخش بزرگتر 

را از طريق بندر واسطه دبى تامين مى كند. 
صادركنندگان فعال در بازار هند معتقدند با توجه به رشد شديد اقتصادى 
هند و گسترش طبقه متوسط-  سابقه قديمى پسته ايران در هند- ذائقه قوى 
مردم هند – توفيق خوب پسته احمد آقايى در هند – مزه ضعيف مغز پسته 
ــترش مصرف بازار در هند چشم  امريكايى و...، پسته ايران مى تواند به گس
دوزد. پيش بينى آن است كه در صورت وجود يك برنامه هدفمند، صادرات 
پسته ايران به هند در طول ده سال مى تواند به 30 تا 40 هزار تن افزايش يابد. 
ساختار سنتى صادرات به هند غالباً متكى به تعدادى از تجار هندى مقيم ايران 

بوده است. اين تجار غالب پسته را خريدارى و به هند ارسال مى كنند.
ــنتى واردات و توزيع پسته در دست چند خانواده  در هند نيز به طور س
خاص بوده است. غالب تجار ايرانى نيز پسته صادراتى به هند را از طريق 
ــته است.  ــتر صادرات مغز پس تجار هندى مقيم ايران معامله مى كنند. بيش

هندى ها نسبت به رقم احمد آقايى ايران نيز علاقه دارند. 
ادامه در صفحه 2

در سى و سومين جلسه هيأت مديره مطرح شد:

توسعه صنعت پسته
 با محوريت توليد، يا محوريت 
صنايع غذايى متكى برپسته؟

تاج محل در 200 كيلومترى پايتخت هند
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ادامه از صفحه اول
ــال است كه در هند  شركت پارامونت 2 س
ــته كردن داير كرده است و  انبار و پايگاه برش

پسته موجود در هند را به فروش مى رساند. 
ــكبار متكى بر معاملات  بازار هند در خش
spot است و نوسانات قيمت بازار در توفيق 
تجارى، جايگاهى ويژه دارد. بنابراين تجار هند 
نسبت به زمان تحويل بعد از قرارداد، حساسيت 
زيادى دارند . در معامله با ايران، پسته زودتر از 
ــد. اگر  20 تا 30 روز به تاجر خريدار نمى رس
تاجر هندى پسته موجود دبى را بخرد 7-4 روز 
ــر از انبار  ــش را دريافت مى كند. اگ بعد كالاي
پارامونت بخرد، مى تواند همان روز پسته اش 

را دريافت كند. 
سال گذشته بازار هند در دست امريكا بود 
و ايران اين بازار سنتى خود را عملاً يكسال به 
ــال با بالا رفتن شديد  امريكا واگذار كرد. امس
قيمت پسته امريكا، هندى ها از معامله با آمريكا 
ــدگان ايرانى موفق به  عقب ماندند و صادركنن

معاملاتى در مغز پسته و احمد آقايى شده اند.
در جلسه با وابسته بازرگانى ايران در هند 

(آقاى محمد مداح) مقرر شد:
1- انجمن با سازمان توسعه تجارت فعاليت 
ــرارى تعرفه ترجيحى  ــتركى را براى بر ق مش
ــد. تعرفه  ــد پيگيرى كن ــته به هن صادرات پس
صادراتى 34 درصد فعلى يك مانع اصلى بر سر 

راه توسعه صادرات به هند است.
2- با توجه به برگزارى كميسيون مشترك 
ــن در كنار  ــور درآينده نزديك ، انجم دو كش
ساير تشكل هاى اتاق ايران، بر نامه هاى بخش 

خصوصى براى تسهيل تجارت بين دو كشور را 
در قالب توافق هاى دو كشور پيگيرى كند. 

3- جلسه ديگرى با حضور صادركنندگان 
ــته مقيم ايران و  پسته به هند- تجار هندى پس
وابسته هاى بازرگانى سفارت هند در ايران و 

سفارت ايران در هند برگزار گردد.
بررسى بازار 

بازار پسته با اشتياق به اميد رونق سفارشات 
صادراتى در بهمن( پس از سال نو اروپا و سال 

نو چينى) چشم دوخته است. 
ــى  ــر منف ــال تاثي ــا از احتم ــزارش ه گ
قيمت هاى روز بر خريد روسيه و چين در بهمن 
ماه حكايت دارد . اما اميد مى رود بارگيرى به 
اروپا و حتى هند در بهمن ماه عليرغم افزايش 
ــبب چرخش محمولات پسته در  قيمت ها س

بازار داخلى شود. 
پسته ايران و يك سؤال استراتژيك 
سوالى كه بايد صنعت پسته ايران متوجه آن 
باشد، سناريوى طولانى مدت پارامونت است. 

ــهم  امروز پارامونت با تلاش براى افزودن س
ــته امريكايى 60 درصدى خود در فروش پس

( از طريق جذب باغداران كوچكتر) و تلاش 
براى حضور خود در بازار هاى هدف خارجى 
ــتقرار محلى و معاملات مستقيم  ( از طريق اس
ــيه- هند و...) و برنامه تبليغى  در اروپا – روس
ــترده  ( بالاخص آگهى در تلويزيون هاى  گس
ــت نقش خود در  ــى) در حال تقوي مهم جهان
صنعت پسته امريكا و سيادت مونوپولى بر بازار 

جهانى پسته امريكاست. 
ــده پسته خشك  در حاليكه قيمت تمام ش
در امريكا 3400 تومان- در كيلوست و حجم 
توليد امريكا مرز 200 هزار تن را مى گذراند، 
ــم به جنگ قيمت  اگر پارامونت روزى تصمي
براى تصرف سهم ايران در بازار جهانى بگيرد، 
چه اتفاقى مى افتد؟ آيا ما آمادگى لازم به ويژه 

در عرصه قيمت تمام شده را داريم؟
ــتراتژيك را  ــته ايران بايد اين سوال اس پس

پاسخ گويد. 

از هند تا امريكا در جستجوى منافع پسته ايران توليد پايدار پسته نيازمند 
مصرف بهينه آب است

ــور  ــته كش ــه تحقيقات پس رييس  مؤسس
ــر صحيح مصرف  ــال مديريت غي گفت: اعم
آب در باغهاى پسته و نيز حفر چاه هاي متعدد 
ــر زميني، آينده  ــت بي رويه آبهاي زي و برداش
توليد پسته را به خطر انداخته است. وي افزود: 
ــته كاران  ــنتي پس ــم و تفكر س ــش فني ك دان
مهمترين دليل مصرف بي رويه آب در باغهاى 
پسته است.  نقش مروجان، محققان و استادان 
در جهت افزايش دانش فني پسته كاران بسيار 
ــت. عبداللهي يادآور شد: براي صرفه  مهم اس
ــتم آبياري  جويي در مصرف آب بايد از سيس
ــيرين كن، ارقام  ــتگاه  آب ش تحت فشار، دس
ــز برنامه هاي  ــوري و كم آبي و ني مقاوم به ش

مديريتي صحيح استفاده شود.

باشگاه خبرنگاران جوان88/10/16

چرا بهره وري آب در كشور 
كم آبي مثل ايران، پايين است؟

ــي كشاورزي  ــازمان نظام مهندس رييس س
خراسان رضوي گفت: با وجود كمبود آب در 
ــيار پايين است  ايران، راندمان مصرف آب بس
ــف منابع آب و  كه دليل اين امر مديريت ضعي

ناآگاهي مصرف كنندگان است. 
ــره گيرى از  ــر اينكه به ــميعي با تاكيد ب  س
شيوه هاي نوين آبياري كشاورزي، عامل موثري 
در افزايش راندمان مصرف آب است، تصريح 
كرد: بايد به  اين سوال اساسي بتوان پاسخ داد : «با 
توجه به اينكه ايران يك كشور كم آب است چرا 

راندمان مصرف آب و بهره وري پائين است». 
خبرگزارى ايسنا-88/10/27

كنده برى درختان پسته براى جوان سازى و تغيير پيوند
در سالهاي اخير با توجه به خصوصيات 
مثبت و بارز برخي از ارقام پسته نظير اكبري 
و احمد آقايي بسياري از باغداران تمايل 
به تغيير پيوند درختان باغهاي خود به اين 
ارقام دارند. در بين كشاورزان معمول 
است كه براي تغيير پيوند، عمده شاخه 
هاي اصلى درخت را سربردارى كرده و 
تنها يكي از شاخه ها را به عنوان آبكش 
باقي مي گذارند، با اين اعتقاد كه جا 
گذاشتن اين شاخه با تغذيه درخت از 
طريق برگهاى آن وهمچنين حركت آب 
به قسمتهاي بالايي درخت، از خشك 
شدن آن جلوگيري مي كند. حال آنكه در 
روشى ديگر، كنده بري (سياه بركردن) 
درختان كهنسال و ميان سال پسته بدون 
جا گذاشتن شاخه آبكش صورت مى گيرد. 
جوانسازى و تغيير پيوند درختان پسته با 
استفاده از روش كنده برى در ساليان اخير 
توسط بعضى باغداران شهرستان رفسنجان 
آزمايش شده و در حال گسترش است. با 
اين شيوه، درختان با پيوند بادامي، فندقي و 
كله قوچي، كه سن آنها از 40 تا 100 سال، 
و قطر كنده ها نيز بين 10 تا 30 سانتيمتر 

است، تبديل به ارقام احمدآقايى و يا 
اكبرى مى شوند. از ديگر مزاياى اين عمل، 
جوانسازى درختان و كاهش ارتفاع درخت 
تنومند و كهنسال براى سهولت در برداشت 
محصول است. لازم به ذكر است كه اين 
روش بر روى درختان بنَه وحشى چند صد 
ساله نيز با موفقيت انجام پذيرفته است.
در مقايسه روش كنده برى نسبت به روش 
متداول سربردارى، مي توان به افزايش 
تعداد تركه ها و ميزان رشد و قدرت بيشتر 
تركه هاى نو اشاره داشت. احتمال بيشتر 
شادابى  و  قوت  و  پيوندها  سبز شدن 
بيشتر آنها را نيز مي توان از ديگر محاسن 
به  رسيدن  زمان  برشمرد.  روش  اين 
بارورى اقتصادى مجدد درختان سياه 
قدرت و سرعت  به  توجه  با  بر شده 
رشد پيوند ها در اين روش تا اندازه اى 
نسبت به روش سنتى كاهش مى يابد.
و  جوانسازى   كار  انجام  مراحل 
روش  به  پسته  درختان  پيوند  تغيير 
است: زير  شرح  به  كنده برى 

با توجه به شرايط آب و هوايي منطقه، در 
اسفند ماه برش درختان در ارتفاع تقريباً 

50 تا80 سانتيمتري از سطح زمين (در 
مقطعى كه كنده سياهرنگ است) با 
در نظر گرفتن شكل درخت صورت 
مي گيرد. محل برش را بوسيله چسب 
زا  بيماري  عوامل  مقابل  در  پيوند 
محافظت مي كنند. با فرا رسيدن بهار 
از اطراف كنده ها جوانه هايي نمايان 
و  قدرت  به  توجه  با  كه  شود  مى 
سرعت رشد مناسب تا اواخر بهار به 
اندازه و قطر مناسب براى پيوندزنى 
مي رسند. حدود 10 تا 15 روز قبل از 
انجام پيوند، يك مرتبه  آبياري خارج از 
نوبت ضرورى است. در اوايل فصل، 
عمليات پيوندزنى معمولاً به روش 
لوله اي(ماشوله اى) و در اواخر فصل 
به صورت بدني (T) انجام مي شود. 
در اين مرحله چند تركه جديد پيوند 
نخورده براى اطمينان از سبز ماندن 
درخت باقي گذاشته مى شود. با سبز 

شدن و اطمينان از گرفتن پيوندها، تركه هاي 
باقي گذاشته شده ى قبلى هرس مي گردند. 
پيوند ها در سال اول قوي بوده و رشد 
نسبتاً مناسبي خواهند داشت. شاخه هاى 

جوان شده با پيوند جديد به طور متوسط 
از سال سوم به باردهي مي رسند و در سال 
چهارم باردهي شايانى خواهند داشت.
از: حجت حسنى
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ادامه از صفحه اول
اهم مسايل مطرح شده

* محســن جلالپور - رييس هيأت مديره- 
گزارشى از اقدامات و پى گيرى هايى كه در جهت 
انتخاب زمين مناسب براى احداث موزه پسته و 
ــته در كرمان انجام  همچنين احداث ترمينال پس

شده ارائه داد.
ــور از بازبينى  ــى پ * محمد حســين كريم
ــان  ــال 1385 كه مورد تائيد مؤسس SWOT س
ــر انجمن و  ــال اخي انجمن بود، با مصوبات 3 س
تهيه SWOT جديد گزارش داد، كه بند به بند آن 
بررسى شد و نقاط توجه هيات مديره مورد بحث 

قرار گرفت .
ــت هاى»انجمن  *موذن زاده راجع به فعالي
حمايت از توسعه استان كرمان» -كه چهره هاى 
شاخص بعد از انقلاب كرمان را گرد هم مى آورد-
گزارش داد، و افزود: اين مجموعه در حال بررسى 
مسايل صنايع كشاورزى استان در كميته صنعت 

است و يك جلسه هم تشكيل داده است. 
*آقايان خســروتاج، وثوقى ، خير انديش، 
جواد نظرى و مهدى آگاه راجع به مشكلات و راه 
حل ها به اين موارد اشاره كردند: مسأله كمبود 
ــى و حمايتى  ــولفاته ضعف اجراي كودهاى س
ساختارهاى آبيارى نوين راه حل براى استفاده 
ــته مثل چوب  ــارى از محصولات جانبى پس تج
هرس پسته – پوست تازه – پوست سخت پسته
مسأله بهره ورى باغى به عنوان يك مشكل اصلى.
( در اين زمينه تصريح شد: شك نيست كه نياز بازار 
بيشتر از توليد بوده و افزايش توليد، كند و پرهزينه 
و مسأله ما بهره ورى است؛ هر چندكشش خوب 
بازار، فشار بهره ورى بهتر امريكا را فعلاً از دوش ما 
برداشته است.) توجه بيشتر به مسأله آفلاتوكسين 

و توجه به توسعه روغن كشى و بازار روغن .
ــت: از منافع فروش  * محمد نخعى نژاد گف

پسته فرآورى شده نبايد غافل شد. بايد بينديشيم 
ــزوده مى تواند  ــه از اين ارزش اف كه ايران چگون
استفاده ببرد. ما صادرات برشته خوبى داشتيم اما 
ــورهاى مقصد ،  با عدم حمايت تعرفه اى در كش
ــده حذف شد. پسته  صادرات محصول برشته ش
مشكلات بزرگى دارد كه اگر حل نشود حياتش در 
خطر است. مسأله آفلاتوكسين با مسأله سرمازدگى 
راه حل هاى فنى دارد. در اين زمينه ها تحقيقات 
كافى نداريم و مى توان گفت از تحقيقات حمايت 

نمى شود. 
* مسعود معين خاطر نشان ساخت: كرمان با 
سرعت بطرف صنعتى شدن مى رود. يادمان نرود 
كه يك چهارم تعداد درختان ايران در كرمان است 
ــتان مزيت و فرهنگ مردم  و باغدارى در اين اس
است و مى طلبد كه در كرمان صنعت در خدمت 

باغدارى قرار داده شود. 
* على نظرى بهره ورى پايين و عقب افتادگى 
ــكل اصلى خواند و گفت: امريكا در  باغى را مش
ــا 30 نفر. ــاغل دارد و م ــر 100 هكتار 1 نفر ش ه
ــى از ابزارهاى  ــره ورى خيل  براى افزايش به
صنعتى و راه حل هاى صنعتى وجود دارد كه اگر 

بومى نشود، رايج نمى شود و اگر كمك نشود، راه 
نمى افتد تا بومى بشود. دنيا به طرف استفاده از 
ــت و خاك را بهبود كود آلى مى رود كه ارزان اس
ــان 800 كارخانه توليد كود آلى   مى دهد. (در آلم
هست و هزينه تهيه هر تن كود آلى نسبت به ايران 
خيلى پائين تر است. كود شيميايى خاك شور ما 
را بدتر مى كند. در آلمان غالباً از ضايعات شهرى 
 EC كودآلى توليد مى كنند، با درصد كربن بالا و
حدود 8 كه خيلى بهتر از كود گاوى EC30 است. 
 در سمپاشى، علف كشى و هرس، روش هاى 

غير بهره ور و خلاف جهت روز داريم.
* محمد حســين آقا محمد حســنى اظهار 
داشت:  صنعت در ايران رقابتى نيست، چون اصولاً 
ــت هاى ما  ــاورزى است و سياس فرهنگ ما  كش
متناسب با رشد صنعت نيست. بايد به تعرفه واردات 

ــود. (اين تعرفه در چين 30 درصد ،  پسته توجه ش
است؛ حتى در مصر و تونس و الجزاير.) مسأله آب، 

بحث اصلى و محورى صنعت پسته است.
ــد: ما پيگير  * بنى اســدى و موذن زاده گفتن
ــتان  موضوع در قالب كميته  صنعت و معدن اس
هستيم، ضمن اينكه كميته كشاورزى استان نيز مى 

تواند به موضوع بپردازد. پسته توليد كم و بازار 
خوب دارد، ولى عليرغم بهره ورى پايين، تقاضاى 
خوب سبب شده كه فعلاً چرخ آن بچرخد. سؤال 
ــته، چه مى توان  ــت كه براى آينده پس ما اين اس
كرد؟ كميته كشاورزى ما در موضوع كود بسراغ 
ــتيم  ــما مى آيد. ما كميته صنعت و معدن هس ش
ــتر در صنايع تبديلى  و مأموريت اين كميته بيش

كشاورزى است.
* على وثوقى گفت: در صنايع تبديلى براى 
ارزش افزوده جاى كار زياد است، به شرط آنكه 

مشكل توليد حل شود. 
*حســين اميرى بيان كرد: در حال حاضر در 
ــته، صنايع تبديلى در اولويت نيست،  صنعت پس
بلكه اولويت با  مسايل باغ و آب است. در مسأله 
ــين جديتى نمى بينم. چون چرخ هاى  آفلاتوكس
سنتى فعال است و رديابى محمولات واقع نشده 

است.
شرح مصوبات

براى احداث «ساختمان موزه» در داخل شهر 
كرمان، رييس هيأت مديره، به عنوان نماينده هيأت 
ــد قرارداد واگذارى  مديره كارهاى انتخاب و عق

زمين را انجام دهد. 
2- موضوع سياست گذارى خبرنامه – فصلنامه 
– سايت، در جلسه بعدى مورد بررسى قرار گيرد.  
ــنهادى دارند، كتباً  دوستانى كه در اين زمينه پيش
ــانند كه براى نظر  ظرف 15 روز به دبيرخانه برس

خواهى توزيع شود. 
ــيون فرآورى  ــيون باغبانى و كميس 3- كميس
جلسه مشتركى تشكيل دهند و با حضور آقايان بنى 
اسدى و مؤذن زاده موضوع توسعه صنعت پسته را 
كه آيا بايد  با تأكيد بر محوريت توليد ( كاشت ، 
داشت ، برداشت ) باشد و يا با محوريت صنايع 
غذايى متكى برپسته، به بحث بگذارند و نتيجه را 

به هيأت مديره گزارش دهند .

توسعه صنعت پسته با محوريت توليد يا صنايع غذايى متكى برپسته؟
نماينده مردم زرند در مجلس شوراى اسلامى : در صنعت پسته اولويت با مسايل آب و باغ است

ــوولان قضايى  به منظور تبادل نظر با مس
ــن راهكارهاى  ــتان كرمان در جهت يافت اس
قانونى حل مشكل باغداران در بهره بردارى 
ــترك  ــه مش ــى آب، جلس ــع زيرزمين از مناب
ــولان قضايى  ــته و مس نمايندگان انجمن پس
استان كرمان،در تاريخ 88/10/19 تشكيل شد. 
اين جلسه متعاقب جلسه 88/8/16 كه انجمن 
ــاق بازرگانى  ــته به اين منظور در محل ات پس

كرمان ترتيب داده بود، برگزار گرديد.
نمايندگان انجمن چالش هاى اصلى ميان 
ــرح كردند. ــداران و وزارت نيرو را مط باغ

ــترى استان در مورد  سپس رييس كل دادگس
نحوه پى گيرى مطالبات انجمن در اين زمينه 

راهكارهاى قانونى را توضيح داد. 
ــص در امور حقوقى مربوط  قضات متخص
ــابقه و ــاس س ــز توصيه هايى بر اس به آب ني

 رويه هاى قضايى ارائه دادند. در پايان رييس 
كل دادگسترى پيشنهاد كرد براى ايجاد تعامل 
ــته كار در جهت  ميان دولت و كشاورزان پس
رفع تنگناهاى موجود در بهره بردارى از منابع 
ــتركى با مسوولان  ــه مش آب زيرزمينى، جلس
استانى وزارت نيرو و نمايندگان انجمن پسته 

ــتگاه قضايى تشكيل  و همچنين مسوولان دس
شود.

* انجمن پسته ايران از توجه وسعه صدر 

رييس كل دادگسترى استان كرمان، قضات 
حاضر در جلسه و مديركل سازمان بازرسى 
استان بواسطه استماع نظرات اين انجمن و 
راهنمائى هاى ارائه شده قدردانى مى كند.

نشست مشترك انجمن پسته ايران با مسئولان قضائى استان كرمان

چاره انديشى براى حل مشكلات 
بهره بردارى از منابع آب 



4

23
ه 

ار
شم

 - 
13

88
ي 

م د
دو

ه 
يم

- ن
وم

ل د
سا

*دفترمركزي - كرمان: بلوار جمهورى اسلامى، خيابان شهيد لارى 
نجفى (20 مترى نادر )، كوچه شماره2، طبقه فوقانى شمالى  بانك 

كار آفرين كد پستى:43149-76196 تلفن: 93--2477691 
نمابر: 0341-2477690

پست  الكترونيكي:
 KERMAN @PISTACHIOIRAN.COM 

آزادى،  خيابان  وفامنش،  خيابان  هروى،  ميدان   : تهران  دفتر   *
پلاك 57، طبقه5، واحد 11 كد پستى: 166971-6565

  تلفن: 22966928،9-021/  نمابر: 021-22957999
TEHRAN@PISTACHIOIRAN .COM پست الكترونيكي

INFO@PISTACHIOIRAN.COM                            
سايت انجمن پسته:

WWW. PISTACHIOASSOCIATION.COM
ايميل خبرنامه: 

www.khabarnamep@yahoo.com

قابل توجه 
مشتركين محترم خبرنامه

لطفاً هرگونه تغيير در نشانى پستى؛ از 
جمله: تغيير شماره پلاك، تعويض نام 
خيابان و تاخير يا عدم دريافت خبرنامه 
ــن :9- 22966928  ــماره تلف را  با ش

قسمت امور مشتركين اطلاع دهيد. 

زمان تحويل
محصول هر  كيلو 

نقدي  (تومان ) درجه پسته رقم
تازه

رفسنجان تهران رفسنجان تهران

اواخر دى ماه  7100 ــتاندارد  32- 30 اس
(معروف به اروپايى) فندقى خندان

اواخر دى ماه  7200

اواخر دى ماه  6300
32-30 ( كيل 49) فندقى

 دهن بست 
اواخر دى ماه  6500

قيمت پسته معامله شده دربازار تهران و رفسنجان 

اعضاى كميســيون كشــاورزى، آب و 
منابع طبيعى مجلس شوراى اسلامى در سفر 
دوره اى به جنوب كرمان ضمن بازديداز 
مناطق كشاورزى، مزرعه تحقيقاتى دانشگاه 
آزاد جيرفت و ديدار با نمايندگان خبرگان 
كشــاورزى منطقه، از نزديك با مسايل و 

مشكلات كشاورزان آشنا شدند.
ــه  ــيون همچنين در جلس اعضاى كميس
ــوراى ادارى جنوب كرمان كه با حضور  ش
استاندار تشكيل شد شركت كردند و ضمن 
ــكلات  بيان توصيه هايى در جهت رفع مش
ــاورزى از نظرات مسولان استان  بخش كش

آگاه شدند.
شوراى ادارى مصوباتى داشت كه رييس 

ــن مصوبات در  ــرد اي ــيون تصريح ك كميس
مجلس شوراى اسلامى مطرح خواهد شدو تا 
تصويب آنها، كميسيون كشاورزى مسايل را 
پيگيرى مى كند. اهم مصوبات شوراى ادارى 

جنوب كرمان به اين شرح است: 
ــور بانك  ــژه با حض ــه  وي برگزاري جلس
ــادي و دارايي و  ــور اقتص ــزي، وزير ام مرك
ــزي، جهت  ــت و برنامه ري ــازمان مديري س
ــاورزي، پيگيري  بررسي بدهي وام هاي كش
ــهيل در آبياري تحت فشار، ايجاد  جهت تس
زيرساخت هاي آبخيزداري در منطقه، اجراي 
طرح هاي تحقيقاتي مبارزه با بيماري جاروك 
ليموترش، سنددار كردن اراضي و حل مشكل 
ــاورزي؛ از جمله صدور پروانه  چاه هاي كش

ــفره هاي آب زيرزميني،  و تعادل بخشي به س
رفع ركود از كشت و صنعت جيرفت، ايجاد 
صنايع تبديلي، راه اندازي 2 ايستگاه تحقيقاتي 
ــردن تصويب  ــان، مطرح ك ــوب كرم در جن
ــوب كرمان  ــاورزي جن طرح  ملي جامع كش
ــلامي، مطرح كردن  ــوراي اس در مجلس ش
ارتقاي مجتمع  عالي علوم كشاورزي جيرفت 
ــاورزي در مجلس،  ــوم كش ــگاه عل به دانش
تسريع در ايجاد منطقه اقتصادي جازموريان، 
تخصيص رديف بودجه، مطرح كردن استقلال

 اداره كل هواشناسي و اداره كل محيط زيست 
در جنوب كرمان، تسطيح اراضي و يكپارچه 

سازي و چند مصوبه ديگر. 
خبرگزارى ايسنا-88/10/26

مصوبات شوراى ادارى جنوب كرمان
 براى حل مشكلات كشاورزان

ــازمان  ــر بازرگاني و رييس س معاون وزي
ــا  ــنايي ب ــش آش ــارت در هماي ــعه تج توس
كنسرسيوم هاي صادراتي و در حضور جمعي از 
فعالان بخش خصوصي كشور، ضمن اشاره به 
فعاليت هاي صندوق ضمانت صادرات، ميزاني 
را كه اين صندوق براي صادرات امسال پوشش 
خواهد داد، دو ميليارد دلار اعلام و نسبت به اين 
صندوق انتقاد كرد.بابك افقهى گفت: «خنده دار 
است كه اين صندوق فقط 15 درصد صادرات 

را پوشش بدهد، اين معنا ندارد!» 
رييس صندوق ضمانت صادرات ايران كه به 
نظر مي رسيد از اين سخن افقهي گله مند است 
نسبت به آن واكنش نشان داد. كمال سيدعلي 
گفت: «اين 15 درصد بيشتر از ميزاني است كه 
در همه دنيا پوشش داده مي شود. ميانگين اين 
رقم در مؤسسات همتاي ما 10 درصد است.» 
خبرگزارى ايسنا -88/10/21

انتقاد از ميزان پوشش 
صندوق ضمانت صادرات 

انتشار كتاب دستور العمل ها و 
آيين نامه هاى حمايت از صادرات 
ــن نامه هاى  ــتور العمل ها و آيي كتاب دس
ــور به همت سازمان  حمايت از صادرات كش
ــتاي آگاهى از  ــعه تجارت ايران در راس توس
قوانين و مقررات صادراتى كشور و راهنمايى 
ــادى و صادركنندگان براى  ــاى اقتص بنگاه ه
ــدگارى در آن  ــه بازارهاى هدف و مان نفوذ ب
منتشر شد. اين كتاب در پنج فصل با عناوين 
ــتورالعمل حمايت از صادرات غيرنفتى،  دس
ــك هاى تجارى،  آيين نامه هاى معاونت كم
ــى و تنظيم  ــاى معاونت بازارياب آيين نامه ه
ــورايعالى  روابط ، آيين نامه هاى دبيرخانه ش
ــتنى هاى  ــعه صادرات غيرنفتى و دانس توس

صادركنندگان تنظيم و تدوين شده است. 

ــاى آب و خاك در  ــارات ملى طرحه اعتب
بودجه پيشنهادى سال آينده دولت، 30 درصد 

نسبت به سال 88 افزايش نشان مى دهد. 
ــط عمومى وزارت  به گزارش ايانا از رواب
ــت معاونت آب و  جهاد كشاورزى ، سرپرس
ــى مديران آب و  خاك و صنايع در گردهماي
ــر كشور  ــى سراس خاك و امور فنى و مهندس
ــارات ملى  ــزود: اعتب ــن مطلب اف با اعلام اي
ــالهاى 87 و 88  ــاى آب و خاك در س طرحه
ــوردار بوده و اميدواريم  از جهش خوبى برخ
ــال نيز با توجه  ــوراى اسلامى امس مجلس ش
به محدوديت آب كشور و افزايش بهره ورى 
ــه  ــن زمين ــى را در اي ــارات خوب از آب، اعتب

به تصويب برساند. 
سيد رحيم سجادى بر تخصيص اعتبارات 
ــالى در داخل مزرعه  ملى، استانى و خشكس
تاكيد كرد و از مديران آب و خاك در استانها 
خواست اعتبارات را به سمت مزرعه و براى 
اجراى پروژه هاى آبيارى تحت فشار، احداث 
ــبكه هاى فرعى و تجهيز و نوسازى سوق  ش

دهند. وى با اشاره به اينكه در بحث اعتبارات 
خشكسالى قرار بوده 65 درصد اين اعتبارات 
ــاورزى و 5 3 درصد  به سازمانهاى جهاد كش
براى تامين آب اختصاص يابد، گفت: از محل 
ــال 70 ميليارد  اعتبارات خشكسالى طى امس
ــتانها صرف اجراى سيستمهاى  تومان در اس
آبيارى تحت فشار شده و اين در حالى است 

كه در سال گذشته نزديك به 200 ميليارد تومان 
از اعتبارات خشكسالى به آبيارى تحت فشار 

در اراضى كشاورزى اختصاص يافت. 
سجادى ابراز اميدوارى كرد: در مرحله دوم 
اعطاى اعتبارات خشكسالى در استانها، بخش 
ــهاى آبيارى  عمده اين اعتبارات صرف روش

تحت فشار در مزارع شود. 

پيشنهاد افزايش 30 درصدى اعتبارات آب و خاك در بودجه 89 دولت
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